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Observațiile Președintei Metsola la Consiliul European extraordinar 
17 aprilie 2024 

 
Mulțumesc, Charles. 
 
Bună seara, tuturor! 
 
Peste 50 de zile, sute de milioane de europeni se vor îndrepta către urne. După cum știți, am 
vizitat statele membre, unde, alături de deputații europeni, am stat de vorbă cu cetățenii. 
Persoanele cu care ne-am întâlnit au amintit că printre cele mai importante priorități ale lor se 
află lupta împotriva sărăciei și a excluziunii sociale, securitatea, întărirea economiei și crearea 
de noi locuri de muncă.  
 
Acestea sunt domeniile în care oamenii așteaptă rezultate, precum cele obținute în domeniul 
migrației. Din acest motiv, mă bucur că am avut o discuție despre impulsionarea creșterii 
economice și stimularea competitivității europene, care a avut drept suport analiza lui Enrico 
Letta din raportul său independent la nivel înalt privind viitorul pieței unice. Toate acestea vin 
într-un moment critic.  
 
Dragi colegi, 
 
Piața unică este modelul de creștere al Uniunii noastre și este un model singular. A fost un 
motor puternic de convergență și resursa noastră cea mai prețioasă. În prezent, oamenii pot trăi, 
lucra, studia și călători oriunde în Uniune. Piața unică ajută întreprinderile, mari și mici, să-și 
desfășoare activitatea oriunde doresc, oferindu-le un acces mai larg pe piață și stimulând în 
același timp competitivitatea. Ea le permite consumatorilor să aibă opțiuni mai variate, la 
prețuri mai mici și să fie mai bine protejați, interesele lor fiind luate în considerare. Faptul că 
suntem cea mai mare piață unică democratică din lume ne-a consolidat inclusiv poziția la nivel 
mondial.  
 
Cu toate acestea, noile realități geopolitice și provocările din ce în ce mai complexe au scos la 
lumină vulnerabilitățile pieței noastre unice. Cum putem face Europa mai competitivă, mai 
inovatoare și mai autonomă? Cum putem atrage companii, crea locuri de muncă și impulsiona 
creșterea economică? 
 
Ceea ce discutăm aici nu este ceva nou. De peste 30 de ani, piața unică este un proiect în 
evoluție, legat în mod inerent de prioritățile strategice ale UE. În acest moment, trebuie să ne 
amintim că proiectul pieței unice europene este - și a fost întotdeauna - profund politic. Și cred 
că zona noastră economică încă are potențialul de a aduce beneficii și mai mari cetățenilor 
noștri. Acum este momentul să ne asumăm un angajament reînnoit în acest sens.  
 
Aceasta înseamnă aprofundarea pieței unice, astfel încât să se realinieze la nevoile contextului 
actual, în special tranziția verde și digitală a economiilor noastre. Numai prin creșterea 
productivității, accelerarea investițiilor în propriile capacități industriale, inclusiv în rețelele 
electrice inteligente, și prin integrarea pieței unice a energiei, finanțelor și telecomunicațiilor, 
putem reduce dependențele strategice, încurajând și sprijinind în același timp creșterea 
economică. Piața unică este cel mai important motor al economiei noastre. Acest lucru trebuie 
să se reflecte în nivelarea diferențelor dintre comunitățile noastre. Astfel abordăm excluziunea 
socială, indiferent dacă este offline sau online. 
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În practică, va fi nevoie de mai multe eforturi pentru a asigura condiții de concurență echitabile. 
Adoptarea Regulamentului privind serviciile digitale, a Regulamentului privind piețele digitale 
și a Regulamentului privind inteligența artificială reprezintă pași esențiali în direcția bună. Însă 
este necesar un angajament de aceeași anvergură în sectorul energiei și, mai general, în 
domeniul tranziției verzi.  
 
Obiectivele noastre sunt cele mai ambițioase la nivel mondial, lucru de care ar trebui să fim 
mândri, și chiar suntem; însă birocrația excesivă riscă să ne frâneze. În unele locuri, de 
exemplu, faza de proiectare a unui parc eolian offshore poate dura cât construcția completă a 
unui parc eolian pe uscat. Ceea ce înseamnă că, în prezent, construirea unei infrastructuri mai 
eficiente în Europa este mult mai puțin atractivă.  
 
Birocrația nu este numai un obstacol în calea investițiilor strategice și a ambițiilor noastre 
climatice, ci și o barieră în calea incluziunii socioeconomice. Demonstrațiile fermierilor sunt 
un exemplu elocvent că în unele domenii ambițiile noastre nu sunt aliniate la nevoile și 
așteptările cetățenilor noștri. Nu este doar o problemă ce ține de agricultură, iar agenda 
strategică trebuie să reflecte acest lucru.  
 
De aceea am susținut mereu: pentru ca tranziția verde să funcționeze - și trebuie să funcționeze 
- este necesar să includă toate sectoarele. Nu poate lăsa pe nimeni în urmă și trebuie să ofere 
stimulente reale și plase de siguranță pentru industrie. Oamenii trebuie să aibă încredere în 
acest proces și trebuie să și-l poată permite. Altfel, există riscul ca un număr tot mai mare de 
persoane să îmbrățișeze curentele extremiste, în mod paradoxal chiar în momentul în care le 
cerem oamenilor să susțină Europa. Nu putem permite acest lucru. 
 
Un alt obstacol care împiedică progresul economic este fragmentarea sectorului nostru 
financiar și, mai precis, obstacolele în calea fluxurilor de capital în întreaga Uniune. Deși 
investițiile ecologice au luat avânt în ultimii ani, există încă un deficit de peste 400 de miliarde 
de euro pe an care trebuie acoperit. Chiar și cu o schimbare a abordării privind ajutoarele de 
stat, acest decalaj nu va fi acoperit doar prin finanțare publică.  
 
Libera circulație a capitalurilor este una dintre cele patru libertăți fundamentale ale pieței unice 
și totuși după decenii de integrare, există încă obstacole care ne afectează competitivitatea la 
nivel mondial.  
 
Pentru ca întreprinderile și industriile noastre să se extindă și să inoveze, să creeze locuri de 
muncă, să stimuleze oportunități mai bune de economisire pentru cetățenii noștri, să genereze 
bunăstare și să asigure competitivitatea Europei, trebuie să creăm condițiile și cadrele adecvate 
pentru ca start-upurile și IMM-urile noastre să rămână în Europa. Ceea ce înseamnă că trebuie 
să finalizăm uniunea bancară și uniunea piețelor de capital. După cum am spus mai devreme, 
aprofundarea pieței unice a fost întotdeauna o chestiune de voință politică. Dacă nu vrem să 
pierdem totul, trebuie să ne asumăm responsabilitatea acum, încă o dată, în această problemă. 
 
În acest mod le putem arăta cetățenilor că proiectul nostru dă rezultate. În acest mod putem 
aborda problemele reale și atenua dificultățile pe care le întâmpină companiile și familiile din 
întreaga Europă, care se confruntă cu facturi mai mari și piețe imobiliare nesigure sau care se 
chinuie să ajungă până la sfârșitul lunii. Astfel vom asigura competitivitatea, prosperitatea și 
poziția de lider pe termen lung pe scena mondială. 
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În procesul de lărgire a pieței unice, de reformare și pregătire pentru lumea în schimbare în 
care trăim, extinderea UE către Ucraina, Moldova, Georgia și Balcanii de Vest trebuie să 
rămână o prioritate pe agenda noastră strategică și politică. În acest context, aprobarea 
Mecanismului de reformă și creștere pentru Balcanii de Vest reprezintă un pas în direcția bună. 
Aceasta este o dovadă în plus a atractivității pieței unice. Aliații noștri din Balcanii de Vest 
sunt mai aproape de noi și, astfel, continentul nostru, Uniunea noastră, stilul nostru de viață 
european - și noi toți - devenim mai puternici. Parlamentul European a înțeles acest lucru, de 
aceea ne-am unit forțele și am aprobat mecanismul într-un ritm record. 
 
Dragi colegi, 
 
Am început observațiile de astăzi referindu-mă la preocupările cetățenilor. Europenii doresc, 
de asemenea, să ne întărim structurile de securitate și apărare pentru a apăra pacea și democrația 
în următorii cinci ani. Ceea ce se întâmplă la frontierele noastre trebuie să rămână o prioritate 
pe agenda noastră.  
 
Rusia își continuă atacurile ilegale și fără discriminare asupra Ucrainei. Am oferit deja un 
sprijin politic, diplomatic, umanitar, economic și militar puternic Ucrainei. Sprijinul nostru față 
de Ucraina nu poate slăbi. Trebuie să accelerăm și să intensificăm livrarea echipamentelor de 
care are nevoie, inclusiv cele de apărare antiaeriană. 
 
Nu putem renunța.  
 
Acest lucru se aplică și în cazul încercărilor Rusiei de a distorsiona discursul public și de a 
întări sentimentele pro-Kremlin prin dezinformare în perioada premergătoare alegerilor 
europene din iunie. Nu mai este doar o amenințare, ci o posibilitate - și trebuie să fim pregătiți 
să o combatem. În acest sens, permiteți-mi să vă asigur din nou că Parlamentul European este 
pregătit să vă sprijine în orice fel pentru a respinge și combate ingerințele răuvoitoare în 
procesele noastre decizionale democratice. Așa cum a făcut-o întotdeauna. 
 
Cât privește situația din Orientul Mijlociu, atacurile fără precedent ale Iranului cu drone și 
rachete asupra Israelului riscă să iște noi tensiuni în regiune. Ca Uniune, vom face în continuare 
eforturi pentru a detensiona situația și a opri spirala de violență care duce la mai multă vărsare 
de sânge.  
 
Anul trecut, Parlamentul European a votat cu o majoritate covârșitoare pentru includerea 
Corpului Gardienilor Revoluției Iraniene pe lista organizațiilor teroriste. Ne păstrăm poziția. 
Având în vedere aceste evoluții îngrijorătoare, sunt necesare și justificate noi sancțiuni 
împotriva Iranului pentru programele sale cu drone și rachete.  
 
În Gaza, situația este în continuare disperată. Dați-mi voie să afirm din nou, Parlamentul 
European va continua să facă presiuni pentru încetarea focului. Vom continua să cerem 
întoarcerea ostaticilor rămași și să susținem că Hamas nu mai poate acționa în condiții de 
impunitate. Astfel vom putea trimite mai multe ajutoare în Gaza, vom salva vieți nevinovate și 
vom insista că este nevoie urgentă să se aplice soluția bazată pe coexistența a două state, care 
să ofere palestinienilor o perspectivă reală și securitate Israelului.  
 
Dragi colegi,  
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Acesta este ultimul Consiliu European înaintea alegerilor din iunie. Doresc să vă mulțumesc 
pentru aceste schimburi atât de interactive și pentru tot ce ați făcut în sprijinul eforturilor 
noastre de a impulsiona populația să voteze. Vă asigur că Parlamentul va lucra până la finalul 
mandatului său pentru a obține rezultate benefice tuturor europenilor. 
 
 


